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بانك ها سودهاي مازاد را بر نمي گردانند!
درياف�ت س�ود بالات�ر از ۱۸ درصد از س�وي بانك ه�ا غير قانوني 
اس�ت و بانك هاي�ي ك�ه تاكنون س�ودي بالات�ر از ن�رخ مصوب 
ش�وراي پول و اعتب�ار درياف�ت كرده ان�د باي�د آن را ب�ه مردم 
بازگردانند. ام�ا بانك ها همچنان از اجراي اي�ن مصوبه خودداري 
مي كنن�د و از بازگش�ت س�ودهاي م�ازاد امتن�اع مي كنن�د. 
براس��اس مصوبه ش��وراي پول و اعتبار نرخ سود تس��هيلات بانكي 
۱۸ درصد تعيين شده اس��ت، اما بس��ياري از بانك ها نسبت به اين 
موضوع بي توجه هس��تند و در برخ��ي از موارد س��ود هايي بيش از 
۲۰ درصد دريافت مي كنند. درويش��يان، رئيس دفتر بازرسي ويژه 
رئيس جمهور در نامه اي به بانك مركزي به موضوع استرداد سود هاي 

مازاد تأكيد كرده است. 
موضوع استرداد سود هاي مازاد براي نخستين بار با دستور وزير اقتصاد در 
۶ دي در دولت سيزدهم مطرح شد و بانك ها ملزم به بازگرداندن سود هاي 
مازاد شدند. براساس آمار هاي منتشر شده از سوي وزارت كشور بيش از 

هزار واحد توليدي به دليل تملك و بدهي بانكي تعطيل شده اند. 
سيد امير حس��ين مدني، معاون توس��عه روس��تايي و مناطق محروم 
كش��ور، در برنامه گفت و گوي ويژه اعلام ك��رد:»در حوزه واحد هاي 
اقتصادي صنعتي در مجموع ۷۳ هزار واحد ثبت شده داريم كه از اين 
تعداد ۱۲ هزار و ۶۷ واحد تعطيل هستند، در حوزه واحد هاي معدني 
۱۲ هزار و ۸۷۵ واحد داريم كه ۶ هزار و ۹۳۳ واحد تعطيل هستند. در 
حوزه واحد هاي كش��اورزي ۹۱ هزار و ۵۳۸ واحد داريم كه ۱۶ هزار و 
۳۷۷ واحد تعطيل هستند. دريافت س��ود هاي مازاد بانكي موضوعي 
اس��ت كه طبق گفته توليدكنن��دگان ادامه فعاليت آنه��ا را با چالش 

مواجه كرده است.«
   مانعي به نام پرداخت سود در تجارت

آرگون، عضو اتاق بازرگان��ي گفت:»در تجارت نيازمن��د تأمين مالي 
از   هستيم، اما در بعضي از موارد هزينه هاي لازم براي تأمين مالي بيشتر 
سود ما مي شود. چالش��ي كه تجار مي گويند نه تنها بازار داخلي بلكه 

بازارهاي خارجي را هم تحت تأثير قرار داده است.«
كلاهي، يكي ديگر از اعضاي اتاق مي گويد:»دريافت اين سودها منجر به 
افزايش قيمت تمام شده محصولات مي شود و به مانع بزرگي در زمينه 

صادرات تبديل شده است.«
با وجود تمام اين مش��كلات، بانك ه��ا همچنان به موضوع اس��ترداد 
سود هاي بانكي بي توجه بودند و حتي اين موضوع را قبول نداشتند. اين 
موضوع ادامه داشت تا اينكه در ۲۷ دي رئيس جمهور در نشست خود با 
مديران بانكي پنج دستور ويژه داد و بانك ها را ملزم به اجرايي كردن آن 

كرد كه استرداد سود هاي مازاد بانكي هم جزو آن دستورات بود. 
   بي توجهي بانك ها به دستورات وزير اقتصاد 

و رئيس جمهور
با گذش��ت حدود دو ماه از دس��تور وزير اقتصاد و رئيس جمهور، براي 
بررسي بيشتر در رابطه با اجرايي كردن دس��تورات داده شده توسط 
بانك ها،باشگاه خبرنگاران جوان با دوربين مخفي به شعبات رفت و با 
بي اطلاعي برخي از شعبات مواجه شديم. بعضي از بانك هايي هم كه 

اطلاع داشتند اين سودهاي مازاد را بازنمي گرداندند.
 شعبات ديگر بانك ها يا شكايت به مراجع قضايي را پيشنهاد مي دادند 
يا كلًا اين دستورات را قبول نداشتند. از طرفي صالح آبادي، رئيس كل 
بانك مركزي اين دستورات را قبول داشت، اما اجرايي كردن آن را منجر 

به برهم ريختگي سيستم بانكي مي دانست. 
حالا بايد منتظر ماند و ديد در اين كش��مكش بين نهادهاي نظارتي و 
بانك ها، آيا مردم به سودهاي مازادي كه پرداخت كرده اند مي رسند يا 
همانند گذشته بانك ها با بي توجهي به دستورات داده شده از قوانين 

سليقه اي خود پيروي مي كنند. 
.................................................................................................

کاهش 18 درصدي چك هاي برگشتي
ب�ه دي  نس�بت  امس�ال  بهم�ن  در  بانك�ي  تراكنش ه�اي 
4 درص�د و نس�بت ب�ه بهم�ن پارس�ال ۹ درص�د افزاي�ش 
داش�ته اس�ت. همچني�ن براس�اس آمار ه�اي رس�مي بان�ك 
مرك�زي تع�داد چك هاي برگش�تي در دي س�ال جاري نس�بت 
ب�ه دي س�ال ۱۳۹۹ با كاه�ش ۱۸ درص�دي همراه ش�ده اس�ت. 
آمنه نادعلي زاده، مع��اون اداره نظام هاي پرداخ��ت بانك مركزي در 
مصاحبه اختصاصي با خبرگزاري صدا و س��يما گفت:»تراكنش هاي 
بانكي در بستر شاپرك، شامل خريد هاي اينترنتي و خريد از پايانه هاي 
فروش��گاهي،  در بهمن ماه نس��بت به دي ماه از نظر مبلغي يك و نيم 

درصد افزايش داشته است.«
معاون اداره نظام هاي پرداخت بانك مركزي افزود: »شاخص هاي 
اقتصاد كلان و همچنين كنترل بيماري كرونا در رشد تراكنش ها 
مؤثر اس��ت و اين رش��د وقوع رونق در خريد و فروش ه��ا را تأييد 

مي كند.«
نادعلي زاده با اشاره به كاهش تعداد چك هاي برگشتي گفت:»براساس 
آمار ه��اي رس��مي بان��ك مركزي تع��داد چك ه��اي برگش��تي در 
دي سال جاري نسبت به دي سال ۱۳۹۹ با كاهش ۱۸ درصدي همراه 

شده است.«
وي افزود: »امسال ۱۵۰ ميليون فقره چك جديد توزيع شده است كه 
۳۰ درصد از آنها به جريان افتاده اس��ت، از هر صد چك جديد تقريباً 
پنج عدد برگشت مي خورد، اما از هر ۱۰۰ چك قديمي تقريباً ۱۰ فقره 

برگشت مي خورد.«
.................................................................................................

رشد ۷هزارو800 واحدي شاخص کل 
بورس در ۲۵ اسفند

معام�ات ب�ازار س�رمايه ب�ا افزاي�ش ۷هزارو۸۰۰ واح�دي 
۰/6 درص�دي ب�ه پاي�ان رس�يد.  ش�اخص كل و بازده�ي 
به گ��زارش خبرگزاري صدا وس��يما معاملات ديروز ب��ا برتري تقاضا 
به ويژه در نماد هاي خودرويي آغاز شد و تا پايان بازار نيز صف خريد اين 
نماد ها پابرجا بود. شاخص كل در پايان معاملات به عدد يك ميليون و 
۳۴۵ هزار واحد و شاخص هم وزن با رشد حدود ۰/۸ درصدي به بيش 

از ۳۴۲ هزار واحد رسيد.

 دپوي ۲۷ تا ۳0 هزار تن شيرخشك 
در انبارها

 ش�ير خش�ك دپو ش�ده در انبارهاي توليدكنن�دگان حدود ۲۷ 
تا ۳۰ ه�زار تن اس�ت اين مي�زان از توليد ش�ير خش�ك در بازار 
داخلي جذب نخواهد ش�د و ما چاره اي جز ص�ادرات آن نداريم. 
سياوش سليمي رئيس انجمن شير خش��ك صنعتي، در گفت وگو با ايلنا با 
بيان مطلب فوق، با اشاره به تأثير حذف ارز ترجيحي در صادرات شير خشك 
گفت:»در سال جاري زمزمه هاي طرح حذف ارز ترجيحي مشكلات جدي 
براي صادركنندگان ايجاد كرد كه اگر اين ارز در عمل حذف ش��ود فعالان 

نمي دانند چه آينده اي پيشروي صادرات شير خشك خواهد بود.«
 وي با بيان اينكه فاصله بين ارز ترجيحي و آزاد زياد است، افزود:» بعد 
از حذف اين ارز نياز به سرمايه در گردش توليدكنندگان افزايش پيدا 
مي كند، قيمت شير خام در مرداد ۱۴۰۰ حدود ۵۰ درصد افزايش پيدا 
كرد و متعاقب آن نياز به سرمايه در گردش توليدكنندگان نيز افزايش 
پيدا كرد.« وي با بيان اينكه با حذف ارز ترجيحي قيمت ش��ير خام دو 
برابر خواهد ش��د، گفت:»قيمت فرآورده هاي شير خشك نيز دو برابر 
بالا خواهند رفت، در حال حاضر شير خش��ك با زيان صادر مي شود و 
اگر اين اتفاق بيفتد امكان توليد و ص��ادرات آن كاهش پيدا مي كند. 
افزايش قيمت لبنيات قدرت خريد مردم را كاهش داد و  بدون ترديد 
در سال ۱۴۰۱ اين كاهش خريد دو چندان مي شود و ميزان شير خام 
بيشتري به كارخانه هاي توليد شير خشك سرازير مي شود كه چاره اي 

جزو صادرات آن نداريم.«
اين فعال اقتصادي با بيان اينكه بازار صادراتي ما محدود به كشورهاي 
پيراموني است، گفت: »كشورهاي حوزه خليج فارس حاضر نيستند كه 
جنس ايراني را به قيمت واقعي آن خريداري كنند چراكه مي  دانند ما به 
بازارهاي غير از آنها دسترسي نداريم و حجم قابل توجهي از شير خشك 
دپو شده داريم. از اين رو حاضريم با قيمت پايين آن را عرضه كنيم.« به 
گفته سليمي، صادرات به كشورهاي حوزه خليج فارس نيازمند دريافت 

مشوق هاي صادراتي است. 
وي ميزان شير خشك دپو شده در انبارهاي توليدكنندگان را حدود ۲۷ 
تا ۳۰ هزار تن عنوان كرد و افزود:»اين ميزان از توليد شير خشك در بازار 
داخلي جذب نخواهد شد و ما چاره اي جز صادرات آن نداريم اين حجم 
از شير در بازار جهاني قابل توجه نيست و براي حفظ صنعت گاوداري در 

كشور بايد راهكارهايي براي صادرات آن در نظر گرفته شود.«
وي با اش��اره به الزام صادرات، تصريح كرد:»در ماه هاي آخر سال شير 
خام بيشتري به واحدهاي شيرخشك هدايت مي شود، از اين رو ميزان 
توليد در اين ماه ها افزايش پيدا مي كند. در شش ماه نخست سال جاري 

حدود ۳۷ هزار تن شير خشك صادر كرديم.«
وي با اشاره به بالا بودن كيفيت ش��ير خشك صنعتي افزود: »كيفيت 
توليد برخي از توليدكنندگان داخلي آنقدر قابل توجه است كه برخي 
از آنها موفق به دريافت كد آي آر ش��ده اند، اين موفقيت باعث شده كه 

توليدات آنها به كشورهاي اوراسيا صادر شود.«
به گفته سليمي، شير خشك زير نرخ واقعي در بازارهاي جهاني صادر و 
كيلويي ۶۱ هزار تومان صادر مي شود، اين در حالي  است كه نرخ واقعي 
آن كيلويي ۷۰ هزار تومان است. بايد بگويم كه صادركنندگان ريالي به 

كشورهاي حاشيه خليج فارس صادر مي كنند. 
.................................................................................................

 پيشنهاد توليدکنندگان مرغ 
براي اصلاح سياست ارز ترجيحي

نماين�دگان توليد كنن�دگان مرغ در نام�ه به رئيس جمهور س�ه 
پيش�نهاد براي اينكه اصاح سياس�ت ارز ترجيحي مش�كاتي 
ب�راي توليد كننده و س�بد خانواره�ا ايجاد نكند مط�رح كردند. 
به گزارش فارس، اين روزها كش و قوس براي ادامه وضعيت فعلي يا اصلاح 
سياست ارز ترجيحي بسيار است، مجلس در آخرين جلسه خود در اين 
باره، توپ را به زمين دولت انداخت كه مي تواند در سال جديد اجرا كند به 
شرطي كه ملزومات آنرا براي اينكه فش��ار قيمتي زيادي به مردم نيايد را 
اجرا كند. در اين ميان نگراني وجود داشت كه حذف ارز ۴هزارو۲۰۰ توماني 
نارضايتي بين توليد كنندگان هم ايجاد كند، اما در نامه اي كه نمايندگان 
توليدكنندگان مرغ به رئيس جمهور نوشته اند، رضايت خود را براي حذف 
ارز دولتي نوشته اند، البته براي اينكه تأثير منفي در توليد يا سبد غذايي 

مردم نداشته باشد پيشنهاداتي را مطرح كرده اند. 
 توليدكنندگان مرغ معتقدند:»تغيير نرخ ارز در شش ماهه دوم سال به دليل 
وجود شرايط مطلوب تر براي تطبيق توليدكننده با تغييرات كلان به صورت 
مرحله اي و تدريجي به گونه اي كه ارز يك��ي از نهاده ها حذف و در مرحله 
بعدي نهاده ديگر حذف شود يا نهاده هاي مش��مول ارز ترجيحي ميزان 

۵۰ درصد كاهش يابد و ۵۰ درصد باقي مانده با ارز نيمايي عرضه شود.«
اين فعالان بازار تدوين برنامه مصوب و آماده اجرا براي حمايت از توليدكننده 
در سه محور تأمين سرمايه در گردش، خريد تضميني و پرداخت مشوق هاي 
صادراتي را ضروري دانس��تند و در اين نامه تأكي��د كردند:»زمان دقيق و 
چگونگي اجراي اصلاح نظام يارانه اي كش��ور جهت اطلاع و برنامه ريزي 
فعالان بخش بايد تعيين شود. همچنين تش��كل هاي ملي صنعت طيور 
كشور آمادگي خود را جهت شركت در نشست هاي كارشناسي و همه گونه 
همكاري و همراهي با دولت محترم در راس��تاي سربلندي كشور و تأمين 

پروتئين مورد نياز مردم اسلامي اعلام مي كند.« 
.................................................................................................

اختصاص پروازهایي براي صادرات ميوه
از  اي�ران  تع�اون  ات�اق  كش�اورزي  كميس�يون  رئي�س 
اختص�اص پنج پ�رواز و بنزي�ن ارزان ب�راي هواپيماه�اي 
داد.  خب�ر  صادرات�ي  كش�اورزي  محص�ولات  حام�ل 
ارسلان قاسمي در گفت وگو با فارس، در مورد لزوم حمايت از صادرات 
كش��اورزي گفت:»در قانون بودجه ۱۴۰۰ و لايحه س��ال آينده آمده 
است: ۲۰۰ ميليارد تومان هر سال براي تأمين سوخت هواپيماهاي باري 
كه محصولات كشاورزي را به مقصد كشورهاي همسايه حمل مي كنند، 
هر ليتر بنزين اين هواپيماها ۶۰۰ تومان و به نرخ هواپيماي مسافري 
در نظر گرفته مي شود در حالي كه بنزين ساير هواپيماها ليتري ۶ هزار 
تومان است.« قاسمي اين را هم گفت: »البته اين ارقام در قانون بودجه 
آورده اس��ت تا يك هفته قبل عملياتي نش��ده بود و قرار شده اس��ت از 
۲۰ فروردين سال ۱۴۰۱ دو پرواز باربري براي حمل ميوه هاي صادراتي 
ايران به مقصد قطر و سه پرواز به صورت منظم به مقصد روسيه براي 

صادرات محصولات كشاورزي در نظر گرفته شود.«
وي افزود:»۵۰ درصد محصولات صادرش��ده به مقصد روسيه ميوه و 
تره بار و كالاي كشاورزي فسادپذير است و لازم است براي بازاررساني 

سريع تر به اين بازارها از هواپيماي باربري استفاده شود.«
وي تأكيد كرد: »در حال حاضر براي بازار روس��يه گل شاخه بريده رز 
مصرف بالايي دارد ك��ه اين محصولات هر روز ب��ا هواپيما از آمريكاي 
لاتين تأمين مي ش��ود و اگر ما بتوانيم با ي��ك برنامه ريزي و حمايت 
درست و حس��ابي گل بازار روس��يه را تأمين كنيم هم پرورش گل ما 
رونق مي گيرد و هم گل باكيفيت به كش��ور همسايه صادر مي كنيم.« 
اختصاص پروازهاي باربري براي صادرات محصولات كشاورزي را اقدام 
مهمي براي توسعه صادرات كشاورزي عنوان كرد. قاسمي همچنين در 
مورد اينكه وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي قبل از رأي اعتماد مجلس 
در اتاق تعاون قول داد در صورتي كه وزير شود به طور مرتب هر سه ماه 
يكبار با تعاون گران اتاق تعاون جلسه بگذارد، گفت:»عبدالملكي بعد 
از اينكه وزير شد را هنوز نديده ايم، اما سه بار معاون امور تعاون ايشان 
به اتاق تعاون آمده است.« وي گفت : »۹۵درصد توليدات كشاورزي در 
بخش غيردولتي و عمدتاً توسط تعاوني ها انجام مي شود، اما صددرصد 

تصميمات در بخش دولتي صورت مي گيرد.«

در پي انتقادات اخير وزير راه و شهرسازي 
از بودجه بخش حمل و نقل و فرسوده بودن 
ناوگان هوايي كش�ور، رايزني هايي براي 
خريد هواپيماه�اي دس�ت دوم صورت 
گرفته اس�ت، به طوري كه رئيس سازمان 
هواپيماي�ي كش�وري از ورود ۱۰ فرون�د 
هواپيما با ميانگين سني ۱۵ تا ۲۰سال خبر 
مي ده�د و مي گويد:»در ح�ال مذاكره با 
اروپايي ها براي تأمين قطعات هواپيماهاي 
برجامي هس�تيم، به دلي�ل  تعهد نكردن 
اروپايي ها در تأمين قطعات هواپيماهاي 
برجام�ي با مش�كاتي مواجه ش�ديم.«

آخرين نوسازي ناوگان در حوزه هوايي به دوره 
برجام باز مي گ��ردد و اين موضوع باعث ش��ده 
۵۰ درصد ناوگان هوايي كش��ور زمينگير باشد. 
پس از امض��اي برجام، ايران صده��ا هواپيماي 
جديد به ارزش دهها  ميليارد دلار از شركت هاي 
بوئينگ، ايرباس و  اي تي آر سفارش داد و قرار بود 
در مجموع ۲۰۰فروند هواپيما به ناوگان هوايي 
كشور اضافه شود، اما با خروج امريكا از برجام و 
اجراي دوباره تحريم ها، بوئينگ و ايرباس تحويل 
س��فارش ها را متوقف كرد و ايران توانست تنها 
سه هواپيماي ايرباس جديد و ۱۳فروند  اي تي آر 

تحويل بگيرد. 
  كاهش سن ناوگان هوايی

تا پي��ش از تحويل اي��ن هواپيماه��ا، ميانگين 
س��ن ناوگان هوايي ايران ۲۷ تا ۲۸ س��ال بود 

و با تحويل هواپيماها، اي��ن ميانگين به حدود 
۲۵سال رسيد. اين در حالي  است كه بر اساس 
اس��تاندارد هاي جهان��ي، هواپيماه��اي بالاي 
۲۰سال فرسوده به ش��مار مي روند و بسياري 
از هواپيماهاي موجود در ناوگان هوايي كشور، 
به ويژه با توجه به ش��رايط تحريم، بايد هر چه 

سريع تر از خط پرواز خارج شوند. 
در كنار فرس��ودگي ناوگان هوايي، تحريم ها 
دسترس��ي به قطعات و تجهي��زات مورد نياز 
براي احيا و تعمي��ر هواپيماهاي موجود را در 
كش��ور نيز از بين برده  و متأس��فانه توليدات 
داخلي توانايي تأمين تمامي  قطعات مورد  نياز 
ناوگان هوايي كشور را ندارند. د ر حال حاضر 
ما ۳۳۰ فرون��د هواپيما در كش��ور داريم كه 
۱۶۵ فروند آن فعال و بقيه به دليل چك هاي 
تعميراتي، نب��ود قطعات و موتور ك��ه بايد از 
خارج وارد شود، زمينگير هستند و متأسفانه 
به دليل سياس��ت هاي بازدارنده  اين صنعت، 
شركت هاي هواپيمايي براي تأمين نقدينگي، 
خريد قطعات و موتور مشكلات متعددي دارند 
كه اميدواريم مسئولان براي اين مسئله فكر 

اساسي كنند. 
ش��هريور ماه بود كه وزير جديد راه و شهر سازي 
از جوان سازي ناوگان هوايي در آينده نزديك و 
اجراي سازوكارهايي براي نوسازي ناوگان هوايي 
خبر داده و گفته بود:»در بخش حمل ونقل هوايي، 
ش��وراهاي عالي مختلفي طراح��ي و راه اندازي 

ش��ده و به زودي اقدامات لازم براي جوان سازي 
هواپيماه��ا در ايرلاين ه��ا انجام خواهد ش��د.« 
اكنون رئيس س��ازمان هواپيمايي كشوري نويد 
ورود هواپيما هاي جديد را به ناوگان مس��افري 
مي دهد و مي گويد:»تقريباً ۱۰فروند هواپيماي 
جديد با ميانگين س��ني ۱۵الي ۲۰س��ال وارد 
كشور ش��ده و به زودي در مس��افرگيري از آنها 

استفاده مي شود.«
به گزارش تسنيم، محمد محمدي بخش، رئيس 
سازمان هواپيمايي كشوري با بيان اينكه برنامه 
و اس��تراتژي مش��خصي براي رفع مش��كلات 
س��ال هاي اخي��ر صنع��ت هوان��وردي داريم، 
مي گويد:»طي ۴۲سال اخير با وجود شديدترين 
تحريم هاي كشور، صنعت هوانوردي را سرپا نگه 
داشته است، اما برخي كشورها با كمترين تحريم 
صنعت آنها متوقف شده است. با وجود تحريم هاي 
۱۴ دهه اخير بيشترين خدمات را ارائه داده ايم و 
در تعمير و نگهداري و تأمين قطعات با استفاده از 
ظرفيت هاي داخلي نياز شركت هاي هواپيمايي 

را برطرف كرده ايم.«
  هواپيماهاي برجامي زمينگير شدند

محمدي بخ��ش مي افزايد:»مذاك��رات ما براي 
تأمين قطع��ات هواپيما همزمان ب��ا مذاكرات 
احياي برجام و همچنين خارج از اين مذاكرات 
در ح��ال پيگي��ري اس��ت. در حال مذاك��ره با 
اروپايي ها ب��راي تأمين قطع��ات هواپيماهاي 
برجامي هس��تيم، زي��را به دليل  تعه��د نكردن 

اروپايي ها در تأمين قطعات هواپيماهاي برجامي 
با مشكلاتي مواجه شديم.«

وي تأكيد مي كند:» در زمان حاضر هفت فروند 
از هواپيماه��اي اي ت��ي آر هواپيمايي جمهوري 
اس��لامي ايران فعال هس��تند، اين ب��ه  معناي 
زمينگير بودن شش فروند ديگر نيست و به  طور 
معمول بايد حدود ۲۵ درصد هواپيماها در دوره 

تعمير و نگهداري باشند.«
وي در پاس��خ به پرسش��ي مبني ب��ر ميزان 
بدهي هواپيمايي جمهوري اس��لامي ايران و 
پيشنهاد ديوان محاس��بات كشور براي تهاتر 
۵۷۰ ميلي��ون يورو بدهي اين ش��ركت براي 
افزايش س��رمايه مي گويد:»در ايران اير گروه 
حسابرسي مس��تقر شده اس��ت و با همكاري 
ديوان محاسبات و حسابرسي گزارش كاملي 
در اين زمينه تهيه خواهد شد. بعد از اتمام كار 
اين گزارش به س��ازمان هواپيمايي كشوري 
ارائه مي ش��ود و ما به  عن��وان حاكميت آن را 

اعلام خواهيم كرد.«
وي با يادآوري اينكه براي خري��د هواپيماهاي 
ش��د،  اس��تفاده  تس��هيلات  از  برجام��ي 
مي افزايد:»پيشنهاد ديوان محاسبات براي تهاتر 
بدهي هاي ايران اير جهت افزايش سرمايه قابل 

بررسي است.«
رئيس سازمان هواپيمايي كش��وري همچنين 
در پاس��خ به پرسش��ی ديگر تصمي��م مبني بر 
حواش��ي پيش آمده در رابطه با تأسيس ايران با 
يك هواپيما مي گويد:»بر اس��اس آيين نامه يك 
ش��ركت هواپيمايي براي تأس��يس حداقل بايد 
سه هواپيما داشته باش��د و ما به مصوبه شوراي 
عالي هواپيمايي در اين زمينه پايبند هس��تيم، 
چنانچه در آينده قرار باش��د تع��داد هواپيماها 
براي تأسيس يك اعلان افزايش يابد، آن را اعلام 

خواهيم كرد.«
   اير لاين ها زيان ده نيستند 

محمدي بخش در پاس��خ به پرس��ش ديگري 
مبني بر اينكه آيا شركت هاي هواپيمايي داخلي 
زيان ده هس��تند، مي افزايد:»م��دل اقتصادي 
ش��ركت ها بايد تغيير كن��د، اما ب��ا اين حال، 
معتقدم ش��ركت هواپيمايي زيان ده در كشور 
نداريم. با اين حال شركت هاي هواپيمايي بايد 
الگوي اقتصادي خود را اصلاح كنند و با استفاده 
از ظرفيت هاي جمهوري اسلامي ايران در بحث 
تعمير و نگه��داري و همچنين تأمين قطعات 

برنامه هاي خود را تدوين كنند.«
وي همچني��ن با اش��اره به اينكه ف��روش بليت 
هواپيم��ا به ص��ورت چارت��ري داري��م، تأكيد 
مي كند:» مردم در صورت مشاهده هرگونه تخلف 
آن را به سازمان هواپيمايي كشوري گزارش دهند 
و ما طي سه مرحله با شركت هاي متخلف برخورد 
مي كنيم. ابتدا به آنها تذكر مي دهيم، در مرحله 
بعد اخطار و در مرحله س��وم برخورد تعزيراتي 

خواهيم داشت.«

ق�رار گاه امني�ت غذاي�ي ت�اش مي كن�د 
هماهنگي هاي لازم براي تنظيم بازار ش�ب 
عي�د و ماه مب�ارك رمض�ان ص�ورت گيرد. 
وزير جهاد كش�اورزي در جلس�ه اخير اين 
قرار گاه اعام كرد:»رؤس�اي سازمان ها بايد 
رصد روزانه و ساعتي بر توليد و بازار داشته 
باش�ند، كمبودها را جبران كنند و اقدامات 
لازم را انج�ام دهن�د. ما مش�كلي در تأمين 
نهاده هاي دامي نداريم و گ�زارش كاملي در 
زمينه انتقال نهاده هاي دامي به دامداري ها 
ارائه شده است. نهاده دامي فروردين ماه هم 
به زودي به  روي سامانه بازارگاه قرار خواهد 
گرفت و نگراني در اين زمينه وجود ندارد.«

به گزارش پايگاه اطلاع رساني شركت پشتيباني 
امور دام كشور، سيد جواد ساداتي نژاد، وزير جهاد 
كشاورزي در جلسه قرارگاه امنيت غذايي با بيان 
اينكه در سال هاي گذشته تعطيلي كشتارگاه ها 
پنج روزه بوده است، گفت:» امسال تعطيلي در 
كش��تارگاه ها نخواهيم داش��ت و تنها يك روز 
اجازه تعطيلي به   ش��رط ايج��اد نوبت خواهند 
داش��ت.«وي افزود:»بايد پيگيري ه��ا كامل و 
اقدامات مثمر ثمر باشد، روحيه جهادي، اداري و 
نامه نگاري نيست و بايد مسائل را برطرف كنيم. 
ما مش��كلي در تأمين نهاده هاي دامي نداريم و 
گزارش كاملي در زمينه انتقال نهاده هاي دامي 

به دامداري ها ارائه شود.«
س��اداتي نژاد عن��وان كرد:»ب��راي تأمي��ن 
تجهيزات لازم براي بازرسي، از طريق سازمان 
برنامه وبودجه در اس��تان ها اقدام ش��ود. نهاده 
دامي فروردين ماه هم به زودي به روي س��امانه 
بازارگاه قرار خواهد گرفت و نگراني در اين زمينه 

وجود ندارد.«
وزير جهاد كشاورزي خاطر نشان كرد:» اقدامات 
ما تنها براي عيد و ماه رمضان نيست و در تمام 
ايام سال بايد بازار و توليد به  صورت مداوم رصد 

شود و نواقص آن در س��ريع ترين زمان ممكن 
برطرف شود، سفره مردم مقدس است و تحت 
هيچ شرايطي نبايد بگذاريم به اين سفره استرس 

وارد شود.«
وي افزود:»در اين قرارگاه تم��ام زنجيره اعم از 
تعزيرات، اتاق اصناف، بسيج، سازمان حمايت 
از مصرف كنندگان و توليدكنن��دگان و وزارت 
صنعت، مع��دن و تج��ارت حضور دارن��د و در 
تصميم گيري مشاركت دارند. در مقايسه شش 
ماهه س��ال ۱۴۰۰ نسبت به ش��ش ماهه سال 
گذشته، امسال از صف هاي چندين كيلومتري 
سال گذشته ديگر خبري نيست و توزيع مرغ با 

كد ملي ديگر وجود ندارد.«
وي ادامه داد:» دلايل اين پايداري و آرامش كنار 
هم بودن تم��ام زنجيره تولي��د، تأمين و توزيع 
محصولات كشاورزي و رصد روزانه و مدام توليد 
و بازار است و يكي از اولويت ها و وظايف ما حفظ 

اين پايداري است.«

   آرامش در بازار كالاهاي اساسي 
س��اداتي نژاد با بي��ان اينكه در هي��چ دوره اي 
در آس��تانه عيد ن��وروز اين آرام��ش را در بازار 
نداش��ته ايم، عنوان كرد:»اي��ن آرامش نتيجه 
همكاري اعضاي اين قرارگاه باهم است، به رغم 
تحريم ها و مش��كلات تأمين ارز، در شش ماهه 
سال ۱۴۰۰ نس��بت به مدت مشابه، ۵۳ درصد 
توزيع نهاده دامي افزايش  يافته اس��ت و هر ماه 
يك ميليارد دلار ارز ترجيحي براي تأمين نهاده 

اختصاص داده  شده است.«
وي افزود:»در حال حاضر در حال تدارك تأمين 
ارز ترجيحي ب��راي نهاده دام��ي فروردين ماه 
هستيم و مشكلي در تأمين وجود ندارد، وزارت 
جهاد كشاورزي تا روز آخر وجود ارز ترجيحي، 
اين ارز را براي تأمين نهاده تأمين خواهد كرد.«

وزير جهاد كش��اورزي در رابطه با تأمين ميوه 
شب عيد گفت:»ميوه ش��ب عيد كه بر اساس 
مصوبات خريداري  شده در تمام استان ها ذخيره 

شده  اس��ت و وزارت جهاد كش��اورزي بر نحوه 
خريد، كيفيت محصولات، نحوه ذخيره سازي 

و توزيع در بازار نظارت كامل دارد.«
   كش�ت قراردادي گندم 

و برنج قطعي ش�د
وي با اش��اره به پنج موضوع اساس��ي در بخش 
كش��اورزي ادامه داد:»يكي از اي��ن اولويت ها 
امنيت غذايي است كه در راستاي آن كشاورزي 
قراردادي را راه ان��دازي كرديم، در ش��ش ماه 
گذشته ۲۵۰ هزار هكتار از اراضي كشاورزي را 
به كشاورزي قراردادي گندم اختصاص داده ايم 
كه كشاورز بيمه مي ش��ود و كود دريافت و در 
آخر پس از برداشت محصول با خريدار تسويه 
مي كند، البته از سال زراعي آينده، سم و بذر هم 

به قراردادها اضافه خواهد شد.«
ساداتي نژاد ادامه داد:»شركت بازرگاني دولتي 
ايران براي س��ال آينده كشت قراردادي برنج را 
خواهند داشت و طبق برنامه ريزي انجام شده، 
خري��د ميوه ش��ب عيد ب��راي س��ال ۱۴۰۲ با 
كش��اورزي قراردادي با باغداران انجام خواهد 

شد.«
وزي��ر جهاد كش��اورزي با بيان اينك��ه موضوع 
ديگر دسترسي به اطلاعات و داده است كه در 
اين زمينه در كشور دچار نقص هستيم، خاطر 
نشان كرد:»قرارگاه رصدخانه كشاورزي ايران 
را راه اندازي كرده ايم و اميدواريم تا پايان س��ال 
۱۴۰۱ ف��از اول رصدخانه كش��اورزي ايران به 

بهره برداري برسد.«
وي با اش��اره ب��ه اينك��ه بخش كش��اورزي در 
حوزه س��رمايه گذاري دچار نقص است، عنوان 
كرد:»استان ها به صنايع تبديلي مجهز نيستند 
و اميدواري��م با كمك دول��ت و ايج��اد زمينه 
س��رمايه گذاري بخش خصوصي در استان ها، 
زنجيره ارزش تكميل و از خام فروشي جلوگيري 

شود.«

بارگذاري نهاده دامي فروردين ماه در سامانه بازارگاه
وزير جهاد كشاورزي: امسال از صف هاي چندين كيلومتري سال گذشته ديگر خبري نيست و توزيع مرغ با كد ملي ديگر 

وجود ندارد
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